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قدیمی ترین جش�نواره سینمایی جهان به مدت ۱۰ روز میزبان نمایش 
آثار سینماگران برگزیده از سراسر جهان خواهد بود.

به گزارش ایسنا، هفتاد و نهمین جشنواره فیلم ونیز، ۳۱ آگوست )۹ شهریور( 
در ایتالیا آغاز به کار می کند و تا ۱۰ سپتامبر )۱۹ شهریور( ادامه خواهد داشت. 
در زیر نگاهی داریم به مهم ترین اتفاقاتی که در ونیز ۲۰۲۲ در انتظار مخاطبان 

سینماست.
فیل��م »نویز س��فید« )برفک( به کارگردان��ی »نوآ بائومباک« ب��ه عنوان فیلم 
افتتاحیه هفتاد و نهمین جش��نواره فیلم ونیز روز چهارش��نبه ۳۱ آگوس��ت )۹ 
شهریور( به نمایش گذاشته می شود. این فیلم که یکی از آثار بخش مسابقه اصلی 
ونیز است، با نقش آفرینی بازیگرانی چون »آدام درایور«، »گرتا گرویگ« و »دان 

چیدل« همراه شده و دومین حضور »نوآ بائومباک« در افتتاحیه ونیز است.
او پیش از این در س��ال ۲۰۱۹ با فیلم »داس��تان ازدواج« در جش��نواره فیلم 
ونیز حاضر ش��ده بود. داس��تان فیلم »برفک« که اثری ضد مصرف گرایی است، 
درباره  خانواده های است که در دهه  هشتاد میلادی در مواجهه با مصرف گرایی و 
تکنولوژی دچار یاس، پوچی و تردیدهای بنیادی می ش��ود. این فیلم که از رمان 
نوشته »دان دلیلو« اقتباس شده ، یک اثر هنری بدیع، جاه طلبانه و قانع کننده 

است که شامل مولفه های متعدد دراماتیک، کنایه آمیز و طنز است.
فهرس��ت بخش مسابقه اصلی هفتاد و نهمین جشنواره فیلم ونیز شامل آثاری 
منتخب از ۲۳ سینماگر از جمله »آلخاندرو گونزالز ایناریتو«، »دارن آرونوفسکی«، 
»ت��اد فیلد«، »لوکا گوادانینو«، »مارتین مک دونا«، »س��انتیاگو میتر«، »کوجی 

فوکودا« و جعفر پناهی اس��ت که برای کسب جایزه نخست جشنواره یعنی شیر 
طلایی بهترین فیلم، ش��یر نق��ره ای )جایزه بزرگ هیات داوران(، ش��یر نقره ای 
)بهتری��ن کارگردانی(، جام ولپی برای بهتری��ن بازیگر زن و بهترین بازیگر مرد، 
جایزه هیات داوران، جایزه بهترین فیلمنامه، جایزه »مارچلو ماس��ترویانی« برای 

بهترین بازیگر نوظهور جشنواره رقابت می کنند.
با اعلام فهرس��ت فیلم های بخش رس��می هفتاد و نهمین جشنواره فیلم ونیز 
مش��خص شد که س��ینمای ایران حضور پررنگی در دوره جدید از این جشنواره 
سینمایی دارد، »شب، داخلی، دیوار« ساخته وحید جلیلوند و »بدون خرس« از 

جعفر پناهی، دو نماینده سینمای ایران در بخش مسابقه اصلی جشنواره امسال 
ونیز هس��تند. همچنین س��ینمای ایران در بخش افق ها با فیلم »جنگ جهانی 
سوم« به کارگردانی هومن سیدی حضور خواهد داشت و در بخش افق ها اکِسترا 

نیز فیلم »بی رویا« از  آرین وزیر دفتری نمایش خواهد داشت.
فیلم »تنها« به کارگردانی جعفر نجفی هم در بخش خارج از مسابقه نوزدهمین 

دوره بخش مستقل »روزهای ونیز« به نمایش گذاشته می شود.
در بخ��ش بینال کالج س��ینما نیز فیلم »بانو« ب��ه کارگردانی »تهمینا رافائلا« 
محص��ول جمهوری آذربایجان به تهیه کنندگی کتایون ش��هابی پذیرفته ش��ده 
و داریوش خنجی به عنوان مدیر فیلمبردار در فیلم »باردو« س��اخته »آلخاندرو 

گونزالز ایناریتو« همکاری کرده است.
لیلا حاتمی بازیگر ایرانی در کنار چهره های سرشناسی فیلم های قدیمی ترین 
جشنواره سینمایی جهان را داوری می کند. امسال »جولین مور« بازیگر آمریکایی 
ریاست هیات داوران بخش مسابقه بین الملل جشنواره فیلم ونیز را بر عهده دارد 
و در کنار لیلا حاتمی، »کازوئو ایش��ی گورو« نویس��نده برنده نوبل ادبیات ژاپنی، 
»ماریان��و کان« )کارگردان، فیلمنامه نویس و تهیه کنن��ده آرژانتینی(، »لئوناردو 
دی کاستانزو« )کارگردان و فیلمنامه نویس ایتالیایی( »آدری دیوان« )کارگردان 
فرانس��وی(  و »رودریگو س��وروگوین« )کارگردان، فیلمنامه نویس و تهیه کننده 

اسپانیایی( دیگر اعضای هیات داوران را تشکیل می دهند.
حاتمی پیش از این در سال ۲۰۱۴ یکی از داوران بخش رقابتی اصلی جشنواره 

فیلم کن بود.

آغاز ماراتن سینمای دنیا بر فرش قرمز "ونیز"

به گفت�ه رئیس انجمن علمی فن�اوری چاپ ایران، 
چاپ با گردش مالی س�الیانه نزدیک به هزار میلیارد 
دلاری بزرگتری�ن و اثرگذارتری�ن صنعت فرهنگی و 

خلاق کشور است.
به گزارش خبرنگار کتاب ایرنا، سومین نشست هم اندیشی 
علمی و تخصصی صنعت چاپ، صنایع خلاق و فناوری های 
ن��رم با محوریت آینده پژوهی در پارک ملی علوم و فناوری 

های نرم و صنایع خلاق هفتم شهریور برگزار شد.
در این نشس��ت محم��د بیطرفان رئی��س انجمن علمی 
فن��اوری چاپ ایران، ابراهیم نبیونی معاون پارک ملی علوم 
و فناوری  ه��ای ن��رم و صنایع خلاق، بهن��ام نجفی مدرس 
دانشگاه و فعال در حوزه صنعت تابلوسازی، غلامرضا شجاع 
مدیرعامل ش��رکت تعاونی لیتوگراف��ان تهران، بهنام زنگی 
عضو هیات مدیره انجمن علم��ی فناوری چاپ ایران، علی 
طاهریان طراح گرافیک و فعال در حوزه تولید نوشت افزار، 
احمد قرنلی رئیس هیات مدیره شرکت تعاونی لیتوگرافان 
ای��ران، مهرداد بیات مدرس دانش��گاه و عضو هیات مدیره 
انجم��ن علمی فناوری چاپ ای��ران و جمعی از فعالان این 

حوزه حضور داشتند.
محمد بیطرفان در نشس��ت صنعت چاپ ، صنایع خلاق 
و فناوری ه��ای نرم ب��ا بیان اینکه صنعت چ��اپ با گردش 
مالی س��الیانه نزدیک به هزار میلی��ارد دلاری بزرگترین و 
اثرگذارترین صنعت فرهنگی و خلاق کش��ور اس��ت، ادامه 
داد: صنعت چاپ از نظر اقتصادی، گردش مالی و اثرگذاری 
بر سایر حوزه ها بزرگترین صنعت فرهنگی به شمار می رود 
چراکه جامع��ه هدف صنعت چاپ جامعه ۵/۸میلیاردی در 

سطح جهانی و ۵/۸میلیونی در داخل کشور است .
بیطرفان افزود: همه صنایع خلاق و فرهنگی برای توسعه 
همه جانبه و اثر بخش��ی بیش��تر خود نیازمن��د بکارگیری 
صنعت چاپ به عنوان موتور محرکه و پیش��ران پیش��رفت 

خود هستند.
بنیانگذار انجمن علمی فناوری چاپ ایران سپس با تاکید 
ب��ر ضرورت و اهمیت آین��ده پژوهی در صنعت چاپ اظهار 
کرد: ه صنایع مختلف از جمله صنعت چاپ برای ادامه حیات 
و افزایش نفوذ و اثرگ��ذاری نیازمند بهره گیری از خلاقیت 
به طور مداوم و مس��تمر است، خلاقیت از جمله مزیت های 
رقابتی هر صنعتی است و این امر به طور گسترده و روزآمد 
در صنع��ت چاپ به کار گرفته می ش��ود و هر روزه ش��اهد 

فناوری یا محصول خلاقانه و نوآورانه هستیم.
بیطرف��ان ب��ا برش��مردن موض��وع مالکیت معن��وی به 
عن��وان یکی از دغدغه های اصل��ی صاحبان صنایع خلاق و 
فناوری های ن��رم اظهار کرد: انجمن علم��ی فناوری چاپ 
ایران آمادگی دارد در این خصوص و سایر زمینه های مورد 
علاقه دو طرف همکاری و مشارکت سازنده ای داشته باشد.

ابراهیم نبیونی با بیان اینکه استقرار ۱۰۵ شرکت و تبدیل 
به هاب منطقه ش��روط تاسیس پارک بوده است، ادامه داد: 

در سال ۱۴۰۱ تعداد ش��رکت ها به ۱۵۳ افزایش یافته که 
۱۲ شرکت دانش بنیان و ۴۵ شرکت خلاق اند. همچنین ۲۳ 
کد رش��ته در حوزه های مختلف فرهنگی می توانند فعالیت 

کنند.
معاون پارک ملی علوم و فناوری های نرم و صنایع خلاق 
به مس��ئله مالکی��ت معنوی در زمینه صنای��ع خلاق و نرم 
اشاره کرد و گفت: مالکیت معنوی در زمینه صنایع خلاق و 
نرم حلقه مفقوده این حوزه است. تشکیل کارگروه مالکیت 
معنوی و برگزاری جلسه های مشورتی در زمینه روش های 
حفظ و ثبت مالکیت معنوی ایده ها از اهم فعالیت های این 
کارگروه اس��ت.  بهنام نجفی ب��ه اهمیت تحول و تغییر در 
صنایع فرنگی و لزوم تغییر و خلاقیت مدیران اش��اره کرد و 
گفت: مدیران باید تحول پذیر باشند و قدرت انعطاف پذیری 
داشته باش��ند. مدی��ران باید ضمن شناس��ایی خصوصیات 
محیط voca بتوانند با تشخیص درست خواست مشتریان 
و نیازه��ای جامعه تغییرات لازم را در خدمات و محصولات 

خود ایجاد کنند.
م��درس دانش��گاه و فعال در حوزه صنعت تابلوس��ازی با 
اش��اره به همه گیری کرونا به عملکرد شرکت ها و برندهایی 
که با خلاقیت و آینده نگری توانستند با این شرایط خدمات 
خود را مناسب سازی کنند، برای خود، محصولات و مشتری 

خود فرصت ایجاد کنند اشاره کرد.
غلامرضا شجاع با بیان اینکه پیوندهای عمیقی بین صنعت 
چاپ و حوزه فرهنگ وجود دارد، ادامه داد: مشاغل، رشته ها 

و کس��ب و کارهای این حوزه ها به هم وابس��ته اند. طراحان 
گرافیک، صنایع چاپ، طراحان بسته بندی و گروه های دیگر 
مجموعه واحدی را در صنایع فرهنگی  تشکیل می دهند که 
در صورت توجه و مدیریت می تواند بخش بزرگی از اقتصاد 

عمومی را به خود اختصاص دهد.
مدیرعامل ش��رکت تعاونی لیتوگرافان تهران در ادامه به 
جای��گاه و اهمیت پارک عل��وم و فناوری های نرم در زمینه 
توس��عه فناوری های نرم و صنایع خلاق اشاره کرد و گفت: 
توج��ه ویژه دولت ب��ه فناوری های نرم و ب��ه کارگیری این 
فناوری ها در صنایع فرهنگی از جمله صنعت چاپ -که در 
مسیر دیجیتالی شدن است- می تواند به احیای این صنایع 
در کش��ور منجر شود. پیوند بین دانشگاه و صنعت می تواند 
به روز آمدس��ازی، تنوع محصول و افزایش کیفیت خدمات 

در این صنعت منجر شود.
بهن��ام زنگ��ی با اش��اره به اهمی��ت صنای��ع فرهنگی و 
ظرفیت ه��ای وی��ژه آن، توجه به این ح��وزه را در ایران، از 
جمل��ه ن��کات ضروری دانس��ت و ادامه داد: ای��ن حوزه در 
صنعت و مدیریت کش��ور ضعیف اس��ت. آنچه که ما از آن 
ب��ه عنوان فناوری های نرم و صنای��ع فرهنگی نام می بریم، 
در کش��ور ما س��ابقه ای دیرین��ه دارد و خلاقیت و توجه به 
ابعاد فرهنگی صنعت همواره در صنایع وجود داشته اس��ت 

که نمود بارز آن را در صنایع دستی و فرش می توان دید.
ب��ه گفته عضو هیات مدیره انجم��ن علمی فناوری چاپ 
ایران، خان��واده صنعت چاپ نیز در ص��ورت درک جایگاه 

وی��ژه برای چاپ و توجه به ماهی��ت فرهنگی آن می توانند 
س��طح مطالب خود را از رش��ته و صنف خود اصلاح کرده 
و ارتق��ا دهن��د. در نتیجه می توان انتظار داش��ت که چاپ 
به عنوان یکی از ارکان صنایع خلاق به رش��د سایر صنایع 

خلاق کمک کند.
علی طاهریان با بیان اینکه موفقیت تش��کل ها مس��تلزم 
همکاری و نزدیکی با مراکز و تش��کل های همگون اس��ت. 
ادام��ه داد: پارک علوم و فناوری برای موفقیت در ماموریت 
سازمانی خود باید با ذی نفعان هر حوزه در ارتباط باشد. به 
عنوان مثال برای فعالیت در حوزه بس��ته بندی باید ارتباط 

درستی با طراحان گرافیک داشته باشد.
طراح گرافیک و فعال در حوزه تولید نوشت افزار به موانع 
موجود بر س��ر راه پروژه های خلاق اشاره کرد و مثال هایی 
از انواع پروژه هایی که در این حوزه انجام ش��ده و به دلایل 

گوناگون با شکست مواجه شده است، بیان کرد.
احمد قرنلی رئیس هیات مدیره شرکت تعاونی لیتوگرافان 
ایران با یادآوری سابقه ۴۵ ساله خود در صنعت چاپ صنف 
لیتوگرافی از شکل گیری مباحث علمی در صنف تقدیر کرد 

و آن را راهگشای مشکلات صنعت چاپ دانست .
مه��رداد بیات با بیان اینکه س��ال ها اس��ت بحث اتصال 
صنعت به دانش��گاه را بررسی کرده اند، ادامه داد: دانشگاه ها 
در تمام دنیا هزینه هایش را از دولت دریافت نمی کنند بلکه 
با طرح های پژوهشی و درخواست صنایع خصوصی از آن ها 
دریافت می کنند. خوشبختانه در سال های اخیر وزارتخانه ها 
و س��ازمان های دولتی ایران به این نتیجه رس��یده اند که با 
برنامه ریزی حرکت کرده و این برنامه ها باید عددی، رقمی 

و محاسباتی باشند.
م��درس دانش��گاه و عضو هیئ��ت مدی��ره انجمن علمی 
فناوری چاپ ایران ادامه داد: باید مشخص شود هر سازمانی 
بودج��ه ای را طلب می کند در پایان چق��در و چه میزان از

GNP ، چه سهمی از GDP و چه سهمی از اشتغال را به 
خود اختصاص می دهد. به عنوان مثال اگر س��هم و گردش 
مالی چاپ در دنیا هزار میلیارد دلار است، سهم ما چرا باید 
۴/۴درصد باش��د و هر صنعت چقدر ارزش آفرین یا ثروت 

آفرین است.
بیات به بررس��ی رویکردهای نوی��ن و فناورانه در صنعت 
چاپ پرداخ��ت و نمونه های متعددی را ک��ه فناوری ها در 
دنیای معاصر رق��م زده اند و دس��تاوردهایی باورنکردنی را 

جامه عمل پوشانده اند، تعیین کننده آینده جهان دانست.
در پایان نشس��ت هم اندیش��ی علمی و تخصصی صنعت 
چ��اپ؛ صنایع خ��لاق و فناوری های نرم ب��ا رویکرد آینده 
پژوه��ی، انجمن علم��ی فناوری چاپ ای��ران از احد قرنلی 
رئیس هیات مدیره شرکت تعاونی لیتوگرافان تهران و بهنام 
نجفی مدرس دانش��گاه و فعال در حوزه صنعت تابلوسازی 
با اهدای تندیس یادبود هش��تمین نکوداشت هفته علوم و 

فناوری چاپ ایران تجلیل کرد.

صنعت چاپ بزرگترین و اثرگذارترین صنعت فرهنگی کشور است
بیطرفان: 

 نقاشی های احمدرضا احمدی 
برای فرار از افسردگی

نقاش�ی  آث�ار  نمایش�گاه  دومی�ن 
احمدرضا احمدی برگزار می شود.

به گزارش ایس��نا، این روی��داد با عنوان 
»لکه ای از عمر بر دیوار بود« در روز جمعه 
)۱۱ ش��هریور( از س��اعت ۱۶ ت��ا ۲۱ در 
گالری »اُ« )واقع در تهران، خیابان سنایی، 
خیابان خدری، پلاک ۱( افتتاح می شود و 
علاقه مندان می توانند در روزهای دوش��نبه تا پنجش��نبه )۱۱ تا ۲۲ شهریور( 

۱۴۰۱ از ساعت ۱۲ تا ۲۰ از نمایشگاه بازدید کنند. 
همچنین فرزند او در خبر برگزاری این نمایش��گاه که در صفحۀ ش��خصی 
این ش��اعر اعلام ش��ده، آورده اس��ت: احمدرضا احمدی در پی یک افسردگی 
چندماهه برای فرار از آن نقاشی را آغاز کرد. نقاشی های او آبرنگ بود و شبیه 
به ش��عرهایش: مح��و و بارانی. نمایش اول بازتاب خوبی داش��ت. مخاطبانش 
احمدرضای ش��اعر را در نقاش��ی هایش می دیدند. نقاشی هایی که تصویری از 
روحش بود.  ش��عرهایش نقاشی شده بود. پس از نمایش اول، کشیدن نقاشی 
دغدغۀ  هرروزه اش ش��د.  از کاغذ به مقوا، از مقوا به بوم، از آبرنگ به اکرلیک 
و از ابعاد کوچک به ابعاد بزرگ. ابزارش محدود به قلم مو و کاردک نیس��ت. او 
از هر وسیله ای که بتواند احساسش را بر بوم منتقل کند استفاده می کند. در 
ذهنش به اثری که قرار است خلق شود فکر نمی کند و تصمیم قبلی نمی گیرد: 
همچون ش��عرش که بی هیچ قرار قبلی بر کاغذ جاری می شود.  آن چه جالب 
اس��ت شکل گرفتن مجموعه هایی س��ت که برای خلق شان تصمیمی از پیش 
نداشته. اما وقتی چند کار که معمولاً در یک دوره کار او دربارۀ  نقاشی هایش 

تنها یک جمله می گوید:
بی خبر از نتیجه...«

احمدرضا احمدی، شاعر و نویسنده متولد ۳۰ اردیبهشت ۱۳۱۹ در کرمان است. 
از آثار او در حوزه شعر می توان به »دفترهای واپسین«، »دفترهای سالخوردگی«، 
»هزار اقاقیا در چش��مان تو هیچ بود« و »روزی برای تو خواهم گفت« و از آثار او 
در حوزه کودک و نوجوان می توان به »دیگر در خانه پسرک هفت صندلی بود«، 

»دخترک ماهی تنهایی« و »مزرعه گل های آفتابگردان« اشاره کرد.

»کلکسیونر« آثار هنرمندان معاصر ایرانی را 
به نمایش می گذارد

گالری آرتیبیش�ن از روز جمعه، ۱۱ شهریور ماه دوازدهمین دوره ی 
نمایشگاه »کلکس�یونر« را با نمایش آثاری از هنرمندان معاصر ایران 

برگزار خواهد کرد.
به گزارش ایس��نا، در دوازدهمین دوره ی این نمایشگاه با عنوان »کلکسیونر 
معاصر«، آثاری از مقداد لرپور، عسل پیروی، محمد خلیلی، ناصر بخشی، سِروژ 
بارس��قیان، رضا لواسانی، ش��یده تامی، فریدون آو، محمد پیریایی، امیرناصر 
اخلاقی فرد، شهلا حس��ینی، بیتا فیاضی، حمید هادی نژاد، طاهر پورحیدری، 
ساوالان جماعتی، سمیرا علیخان زاده، سمیرا شاکری و علی جهانگرد به نمایش 
گذاشته می شود. گالری آرتیبیشن نخس��تین بار نمایش آثار »کلکسیونر« را 
در س��ال ۱۳۹۷ با نگاه به اهمی��ت و اثرگذاری فرهنگ مجموعه داری و توجه 
به اقتصاد هنر راه اندازی کرد. این نمایشگاه هر بار با اتخاذ یک رویکرد متمایز 
از دوره قبلی برگزار ش��ده اس��ت و این بار آثاری از هنرمندان شاخص معاصر 
ایران عرضه می ش��ود. در دومین دوره  از »کلکس��یونر معاصر« آثاری دیگر از 
هنرمندان معاصر به نمایش در می آید. نمایش��گاه »کلکسیونر معاصر« از روز 
جمعه، ۱۱ شهریور ماه ماه تا چهارشنبه ۲۳ام همین ماه در گالری آرتیبیشن 
به نش��انی: خیابان شریعتی، پایین تر از حسینیه ارشاد، نرسیده به همت، گل 
نبی )غرب(، میدان احمدی روشن )کتابی(، خیابان ساسانی پور، خیابان دریا 

)قندی(، پلاک ۶ برگزار خواهد شد.

 مجوز شناور شدن قیمت بلیت سینماها 
برای سه ماه صادر شد

سیزدهمین جلسه شورای راهبردی اکران با محوریت بازنگری قیمت 
بلیت س�ینماها، صیانت از فیلم ه�ا و برخورد جدی تر ب�ا قاچاق فیلم و 

موضوع پخش فوتبال جام جهانی در سالن های سینما برگزار شد.
به گزارش ایس��نا ب��ه نقل از اداره کل روابط عمومی س��ازمان س��ینمایی؛ 
س��یزدهمین جلسه ش��ورای راهبردی اکران با ریاس��ت محمد خزاعی رئیس 
سازمان سینمایی کشور و با حضور: حبیب ایل بیگی معاون ارزشیابی و نظارت 
سازمان، غلامرضا موسوی رئیس اتحادیه تهیه کنندگان سینما، محمد قاصد 
اشرفی رئیس انجمن سینماداران، علی سرتیپی رئیس کانون پخش کنندگان 
فیلم و مدیر س��امانه فیلم نت، همایون اس��عدیان دبیر شورای صنفی نمایش، 
هاش��م میرزاخانی مدیرعامل موسسه سینما ش��هر، روح اله سهرابی مدیرکل 
اداره نظارت بر عرضه و نمایش فیلم و محمدرضا فرجی مدیرکل دفتر توسعه 
فناوری س��ینمایی روز گذشته )۷ شهریور ماه( در سالن شهید آوینی سازمان 
سینمایی برگزار و محورهای بازنگری قیمت بلیت سینماها، صیانت از فیلم ها 
و برخ��ورد جدی ت��ر با قاچاق فیل��م و موضوع پخش فوتبال ج��ام جهانی در 

سالن های سینما مورد بحث و گفتگو قرار گرفت.
در ابتدا این جلس��ه، معاون ارزش��یابی و نظارت گزارش��ی از عملکرد تولید 
و اک��ران ارائه داد. همچنین، همایون اس��عدیان دبیر ش��ورای صنفی نمایش 
فیلم ضمن بیان گزارشی از وضعیت اکران فیلم ها، پیشنهادات شورای صنفی 
نمای��ش را به اعضا اعلام کرد. در ادامه این جلس��ه مصوبات ش��ورای صنفی 

نمایش به شرح ذیل مطرح شد:
- بنابر پیشنهاد شورای صنفی نمایش و تایید شورای راهبردی اکران، مجوز 
ش��ناور کردن قیمت بلیت س��ینماها با هدف کمک به رونق بیش��تر و تقویت 
اقتصاد سینماها به مدت ۳ ماه صادر شد. بدیهی است سینماها و دفاتر پخش 
فیلم بر حسب هماهنگی می توانند نسبت به شناور کردن قیمت بلیت سینما 
با توجه به موقعیت جغرافیایی و رعایت س��قف قیمت بلیت اعلام شده، اقدام 

نمایند.
- در خصوص پیشنهاد شورای صنفی نمایش در راستای نشان دادن فوتبال 
جام جهانی در سینماها، مقرر شد پس از هماهنگی معاونت ارزشیابی و نظارت 
س��ازمان با مراجع ذی ربط با نظر مساعد شورای راهبردی اکران، این موضوع 

پیگیری شود.
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نای�ب رییس هیأت مدیره خانه س�ینما با بیان اینکه 
منتظر حضور منوچهر شاهسواری و محمدعلی نجفی 
در روز انتخابات خواهد بود تا دلیل اس�تعفای آن ها در 
جمع خانواده سینما مطرح شود، در عین حال از برخی 

بداخلاقی ها و آدرس غلط دادن ها هم انتقاد کرد.
به گزارش ایس��نا، خانه س��ینما ک��ه در ت��دارک برگزاری 
مجمع عمومی و انتخابات هیأت مدیره در روز نهم ش��هریور 
اس��ت، روزهایی پرتنش را پش��ت سر گذاشته که با استعفای 
دو عضو مهم این نهاد صنفی یعنی مدیرعامل و رییس هیأت 
مدیره )منوچهر شاهسواری و محمدعلی نجفی( با حاشیه های 
بیش��تری هم مواجه ش��د. از آنجا که هیچ کدام از دو مسئول 
مستعفی توضیحات مبسوطی درباره دلیل کناره گیری خود در 
فاصله چند روز مانده تا انتخابات ارائه نکرده اند، گمانه زنی ها در 
این خصوص زیاد بوده و دلایل متعددی همچون اختلاف های 
صنفی و دخالت دولت بر سر ماجرای تایید صلاحیت نامزدهای 
انتخابات مطرح شده است. در این مدت انتقادها از شاهسواری 
و نجفی به خاطر استعفا در این مقطع کم نبوده است؛ چراکه 
طیفی بر این اعتقادند که اس��تعفای این دو عضو، راه را برای 
برخی شخصیت های فعال در حوزه تولید سینما باز کرده که 
با استفاده از فضای ایجاد شده، با برگزاری جلسه هایی، تلاش 
کنند فضا را با هدایت صنوف و هیات مدیره به سمتی ببرند که 
نتیجه ی قابل تصورش، یادآور فضای تقابلی بین خانه سینما 
و وزارت ارشاد در دولت اسبق است. درحالی که ضوابط قانونی 
ای��ن انتخاب��ات و نقش هر یک از طرفین طب��ق قانون کاملا 
مش��خص است.  در همین زمینه بهمن اردلان - نایب رییس 
هیأت مدیره خانه سینما- نیز در یادداشتی ضمن گله از این 
دو فرد مستعفی یادشده، به نکاتی اشاره کرده که شاید منشأ 

بروز وضعیت فعلی را کمی روشن کند. اردلان در این یادداشت 
که آن را در اختیار ایسنا قرار داده نوشته است:   

»با نام خدا
به عنوان یکی از اعضا هیأت مدیره از اوضاع بوجود آمده خیلی 
متأسفم. ما در واقع از روز اولِ انتخاب، نه یک هیأت با هدفی 
مشترک بلکه افرادی بودیم که با ترکیبی تقریباً نامتجانس از 
نیّات و اهداف متفاوت برای نشستن گرد یک میز انتخاب شده 
بودیم. ناهماهنگی و ناهمگونی ما به روشنی از اولین جلسات و 
تصمیمات مشخص شد، "حالا که اینطور شد دو سال باهاتون 
می جنگم". همین یک جمله که در جلسات اولیه از طرف یکی 
از منتخبین به بخش دیگری از هیأت مدیره گفته شد کافی 
اس��ت تا خیلی واضح اصلی تری��ن و مهم ترین وجوه و جوهره 
عملکردی این دوره هیأت مدیره را نشان دهد. تضارب آراء در 
مدیریت جمعی یک اصل بدیهی است اما متاسفانه برای بعضی 
از دوستان این اصل تعبیر دیگری داشت و خلاصه شد به جمله 
ای که ذکر گردید. بعد از گذش��ت نزدیک به دو سال از شروع 
ای��ن دوره و شنیدن این جمله الان حس��رت می خورم که ای 
کاش این اتفاقات و استعفاها همان موقع انجام شده بود. پیش از 
دیگران از خودم ناراحتم که چرا همان زمان که اقلیتی کوچک 
سعی داشت به هر ترتیبی حتی با تهدید جنگ و عناد رأی خود 
را بر اکثریت غالب کند، به عنوان اعتراض و با توضیح آنچه واقع 
شده بود از مس��ئولیت کناره نگرفتم. نمی دانم، شاید احساس 
مسئولیت یا اقتدا به بزرگترهای داخل و خارج هیأت مدیره در 
آن زمان و حال و هوای شروع کار سبب شد که به این موضوع 
فکر هم نکنم. در طول این دوره با فراز و نشیب های زیادی روبرو 
شدیم که بی ربط به همان جمله ی شوم روزهای اول نبود و هر 
کدام می توانست با تلاطم های شدیدی مدیریت خانه را ساقط 
کند اما تقریباً از تمامی آن ها با توصیه های منوچهر شاهسواری 
و دعوت��ی که به خویش��تن داری و صبوری بخاطر مصالح خانه 
می ک��رد عبور کردیم که ب��از ای کاش بر س��ر قول و تصمیم 
می ماندیم، قطعاً نباید به راحتی عبور می کردیم تا الان بعد از دو 
سال صبر و تحمل تنها چند روز مانده به آخر مأموریت با پایانِ 
باز و پر ابهامی از سوی منوچهر شاهسواری همانی، که بارها ما را 
متوقف کرده بود روبرو شویم. حتی با گذشت چند روز هنوز هم 
از تصمیم منوچهر شاهسواری در روزهای آخر مسئولیت، بدون 

ذکر دلایل مشخص بسیار متعجب و متأسف هستم.

انتقادات بهمن اردلان به حواشی این روزهای خانه سینما
چند روز پیش همایون شجریان از بازخوانی و انتشار 
دو قطعه مشهور کُردی به نام »شیرین سوزه« و »مینا« 

به گویش کردی و با تنظیم آرش گوران خبر داد.
او در توضیحات علت انتش��ار این دو قطعه مطرح کرده 
بود که پیش��تر پیش��نهاد اجرای ای��ن دو قطعه به گویش 
کردی از س��مت دوستانش مطرح ش��ده بود ولی به علت 
آش��نا نبودن با این گویش، نپذیرفته بود تا اینکه در نهایت 

به اصرار دوستانش این امر را پذیرفته است.
حال باتوجه به اینکه به گفته خود همایون ش��جریان او 
آش��نایی چندانی با گویش کردی ندارد و در اجرای این دو 
اثر هم س��عی کرده با درک معنای دو شعر در ذهنش آنها 
را به گویش کُردی منتش��ر کند، نقده��ا و اظهارنظرهایی 
را درب��اره نح��وه ادای کلمه ها و اجرای ای��ن دو اثر در پی 

داشته است.
در همی��ن راس��تا تصمی��م گرفتیم با رامیار اوتمیش��ی 
� نوازنده دیوان و پژوهش��گر موس��یقی � که کُردزبان هم 
هس��ت، درباره این دو اثر صحبتی داش��ته باشیم و به این 
موض��وع بپردازیم که نحوه ورود هنرمند به حوزه ای که به 
زبان آن آشنایی چندانی ندارند، باید به چه صورت باشد؟ 
او در ابتدا به ایس��نا می گوید که در مقام یک پرسش��گر 
هدف همایون شجریان از بازخوانی دو اثر »شیرین سوزه« 
و »مینا« برایش سوال است و البته احتمال وجود یک نگاه 
تجاری در انتش��ار این دو قطعه هم وجود دارد، ولی به هر 
حال باید بررس��ی کرد که ایش��ان این دو اث��ر را برای چه 

کسانی و چه گروهی بازخوانی کرده اند؟ 
اوتمیشی تصریح می کند: گذشته از اینکه آقای شجریان 
زمان��ی که درب��اره بازخوانی این دو اثر نوش��ته اند حتی به 
ش��اعران و خوانندگان اصلی اش��اره ه��م نکرده اند، مردم 
کردزبان همان دو ش��عر را به مراتب حتی بهتر از ایش��ان، 
مث��ل بلبل زمزمه می کنند و خواندن آن برایش��ان آس��ان 

است.
او ب��ا بیان اینکه حوزه فعالیت همایون ش��جریان برایش 
مشخص شده نیست، س��وال می کند: ایشان دقیقا در چه 
حوزه ای کار می کنند؟ حوزه ایش��ان موس��یقی دستگاهی 

است؟ پاپ است؟ چیست؟
این هنرمند همچنین درباره تنظیم دو اثر بازخوانی شده 

توس��ط همایون ش��جریان و آرش گوران، می گوید: اصولا 
اج��رای آثار نواح��ی از هر منطقه ای در قالب ارکس��ترال، 
نتیجه خیلی جالبی نخواهد داش��ت و بهتر است موسیقی 
هر منطقه ای با ساز خودش اجرا شود. اگرچه که موسیقی 
کردی در دوره هایی با س��ازهای غیرمحلی اجرا شده است؛ 
مثلا آقای حسن زیرک که استاد آواز بودند، زمانی با پیانو 
و ویولن هم آثاری س��اخته اند که طرفداران خود را داشته  
اس��ت. درباره بازخوان��ی این دو اثر با وج��ود اینکه فضای 
ملودی ها تغییر زیادی داشته است، ولی این تغییر موضوع 
اصلی بحث نیس��ت، بلکه بحث بر س��ر نح��وه ادای زبان و 
بیان واژه ها اس��ت. او ادام��ه می دهد: هر فردی در این دنیا 
آزاد اس��ت بر اس��اس علاقه و نیاز خود زبان های مختلفی 
را ی��اد بگی��رد و صحبت کند ولی وقتی پای موس��یقی در 
میان اس��ت، بای��د در نظر گرفت که موس��یقی هر منطقه 
جغرافیایی یا هر سرزمینی، ریشه در تاریخ، فرهنگ، نیازها، 
خوشی ها و ناخوشی ها، عشق ها، عواطف و احساسات مردم 
آن س��رزمین دارد. هنرمند موسیقی می تواند ملودی یک 
منطقه یا سرزمین را با زبانی متفاوت و زبان و گویش همان 

منطقه کار کند ولی باید دید که نتیجه چه خواهد شد.
ای��ن نوازنده دیوان تصری��ح می کند: یک نف��ر می تواند 
تمام عمر خود را روی یک کار تحقیقاتی مانند موس��یقی 
بلوچس��تان صرف کند ول��ی در نهایت حتی اگر یک منبع 
اطلاعاتی عظیم از موس��یقی آن منطق��ه جمع آوری کند، 
هیچوق��ت نمی تواند مانن��د یک خواننده ی��ا نوازنده بلوچ 
موس��یقی آن منطقه را همانگونه که هس��ت بخواند؛ چون 
خاس��تگاه فردی که در آن محیط رش��د کرده و زیس��ته، 

جنسش بسیار متفاوت است.

همایون شجریان قطعات کردی را برای چه کسی خواند؟


